
LE PROFESSEUR DANIÈLE GUINOT

Certains personnages scientifiques ont, au cours de leur carrière, et parfois
bien au-delà, une profonde influence sur le développement de leur discipline.
Par leur quantité de travail, l’apport de nouvelles idées et de nouvelles voies
d’exploration des connaissances, ils marquent leur époque. Tel est le cas du
Professeur Danièle Guinot. Travaillant pourtant en taxonomie, une discipline
considérée par beaucoup comme désuète, elle a su rénover la connaissance
systématique des crustacés décapodes brachyoures, les crabes, en apportant
de nouveaux caractères morphologiques à la classification, en utilisant la
morphologie spermatique, les caractères de l’appareil reproducteur chez les
crabes actuels et la morphologie du plastron sternal chez les fossiles. C’est
l’étude de toute l’évolution de ce groupe qui a été revisitée.

JEUNESSE ET ÉTUDES

Originaire de l’est de la France, Danièle a durement subi dans sa jeunesse
les années troublées de la seconde guerre mondiale. Il lui en est resté un goût
de l’effort et une ténacité peu commune.

Après des études de zoologie à l’Université de Montpellier, elle termine
sa formation à La Sorbonne à Paris en 1955 et commence immédiatement à
travailler sur son groupe favori, les crustacés. Elle rentre au Muséum national
d’Histoire naturelle (MNHN) à Paris comme assistante de recherches et y
réalisera toute sa carrière. Ses premiers travaux sur les crustacés décapodes
paraîtront dès 1956, en collaboration avec Jacques Forest.

Elle soutiendra sa thèse de doctorat à l’Université Pierre et Marie Curie,
Paris en 1977.

Au cours de sa longue carrière, Danièle a travaillé sur plusieurs aspects
intéressants de la taxonomie des crabes mettant ainsi en évidence ses re-
marquables talents. Quelques uns des thèmes qu’elle a abordé sont exposés
ici.
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Fig. 1. Danièle Guinot dans son ‘Laboratoire de Zoologie (Arthropodes)’, rue de Buffon, à
Paris, septembre 2009. [Danièle Guinot in her ‘Laboratoire de Zoologie (Arthropodes)’ at the

rue de Buffon in Paris, September 2009.] [Photo: T. Naruse]
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LES CRABES DES MILIEUX EXTRÊMES

Les crabes de profondeur

Découvertes au milieu du 19ème siècle, les faunes de profondeurs n’étaient
connues que par les collections des « Grandes expéditions » qui eurent lieu
entre 1873 et 1952. L’étude des crabes de ces expéditions était fragmentaire et
souvent limitée par le petit nombre de spécimens connus. A partir des années
1970, de nouvelles récoltes eurent lieu dans la zone bathyale de l’Indo-ouest
Pacifique et en particulier par les campagnes MUSORSTOM, qui dans bien des
domaines, rénovèrent les connaissances sur l’environnement profond. Danièle
entreprit tout naturellement l’étude de ces nouvelles collections de crabes qui
contenaient de nombreux nouveaux taxons à décrire. Elle publia ainsi une série
d’articles sur les Dromiidae, Homolidae, Raninidae, Atelecyclidae, Majidae et
Goneplacidae. L’un des plus remarquables décrit une nouvelle famille étrange,
les Poupiniidae, proche des Homolidae.

Faune des sources hydrothermales

Très tôt, après la découverte fortuite des sources hydrothermales en 1976
par le submersible « Alvin », Danièle s’intéressa aux crabes abondants et
étranges qui peuplaient ces sources hydrothermales. Leur silhouette rappelait
celle des Potamonoidea, crabes d’eau douce, mais ils vivaient par plus de
2000 m de profondeur, dans une totale obscurité dans un écosystème à base
de chimiosynthèse bactérienne. Par ailleurs, ces milieux extrêmes sont petits
et discontinus, le long des dorsales océaniques, ce qui pose la question de
la dispersion des espèces. Pour des crabes aussi particuliers une nouvelle
famille, les Bythograeidae a du être décrite. Danièle a enrichi ce groupe de
deux nouveaux genres et cinq nouvelles espèces.

Faune cavernicole

En collaboration avec des biospéléologues français et américains, Danièle
a apporté une importante contribution à la connaissance des brachyoures très
modifiés de ces habitats obscurs. Ainsi la description de Trogloplax joliveti
des cavernes de Papouasie-Nouvelle-Guinée a nécessité la création d’une
nouvelle sous-famille, les Trogloplacinae dans les Chasmocarcinidae, au sein
des Goneplacoidea.

Ces deux milieux extrêmes fournirent à Danièle de beaux exemples de
mécanismes de l’évolution.
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L’ÉTHOLOGIE

La relation entre le comportement des crabes et leurs adaptations mor-
phologiques a toujours intéressée Danièle. Ainsi, l’étude des Goneplacidae a
été l’occasion de s’intéresser à la stridulation ; l’étude des Homolidae à permis
de décrire l’usage des cinquièmes paires de pattes préhensiles pour le camou-
flage. Dans ces deux cas, les travaux de Danièle sont des références essentielles
(Guinot-Dumortier & Dumortier, 1960 ; Guinot et al., 1995).

L’HISTOIRE DES SCIENCES

A plusieurs reprises au cours de sa carrière, Danièle s’est intéressée à
l’utilisation humaine des crabes. Les techniques de pêche ont été décrites
ainsi que l’usage médical de certaines espèces ou encore leur représentation
artistique (e.g., Guinot, 1967).

LA PALÉONTOLOGIE

Passionnée par l’évolution des crabes, Danièle a réalisé de nombreux
travaux sur les espèces fossiles. Ces études marquèrent profondément sa
conception des crabes archaïques du groupe des Podotremata. Ces travaux sur
les crabes fossiles se sont intensifiés depuis quelques années, en collaboration
avec des paléontologistes du monde entier. En 2001, elle décrivit avec Marcos
Tavares, une nouvelle famille fossile de Podotremata du crétacé, les Etyidae,
en proposant une nouvelle phylogénie du groupe.

L’APPAREIL REPRODUCTEUR DES CRABES ET L’ÉVOLUTION

En 1977, utilisant les observations morphologiques de sa thèse, Danièle pro-
posa une nouvelle classification des brachyoures basée essentiellement sur la
position relative des orifices génitaux mâles. Trois groupes sont distingués :
les Podotrèmes, Heterotrèmes et Thoracotrèmes. Cette classification, très no-
vatrice par rapport à celle de Balss (1957), a été confirmée par la morphologie
des spermatozoïdes. Elle est maintenant largement acceptée par les carcino-
logues. A elle seule, cette partie de l’œuvre de Danièle rend sa contribution
à la carcinologie exceptionnelle. Ces nouvelles idées ont suscité de nouvelles
hypothèses à tester sur l’évolution et la phylogénie des crabes et dynamisé les
recherches.
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SES CRABES FAVORIS

Bien que Danièle ait exprimé sa passion des crabes sur une large palette de
groupes actuels et fossiles, certaines familles lui tiennent particulièrement à
cœur, les Xanthidae et les Homolidae.

Xanthidae. — Très tôt dans sa carrière Danièle s’était lancée dans l’étude
de cette famille d’une grande richesse spécifique, le plus souvent inféodée
aux milieux coralliens. Après les études des collections des Xanthidae des
Comores, ce fut celle de la Mer Rouge, puis de Polynésie française. Danièle
généralisa l’utilisation de la diversité morphologique du premier pléopode
mâle comme critère spécifique. L’observation et la description des pléopodes
et de la position des orifices femelles sur le plastron sternal la conduisirent
à proposer une nouvelle classification des Brachyoures avec ses gros travaux
publiés sur les « groupements naturels des brachyoures » en 1966-1976.

Homolidae. — Grace aux superbes collections réunies au MNHN à la
suite des campagnes MUSORSTOM, un travail de révision fut entrepris par
Danièle, en collaboration avec Bertrand Richer de Forges. Pratiquement tous
les spécimens récoltés auparavant par les Grandes expéditions du 19 et 20èmes

siècles furent réunis au Muséum et comparés avec le nouveau matériel. Après
cinq années de travail et de nombreuses descriptions de taxons nouveaux
cette révision fût publiée dans un volume des Résultats des Campagnes
MUSORSTOM, édité par Alain Crosnier. Ce volumineux travail demeure,
15 ans après sa parution, un outil incontournable dans l’étude des crabes de
profondeur. A ce groupe archaïque Danièle a ajouté la superbe famille les
Poupiniidae qui habitent en profondeur des pentes difficilement accessibles.

SES PRINCIPAUX COLLABORATEURS

Parmi les nombreux collaborateurs de Danièle au cours de sa carrière on
retrouve la plupart des carcinologistes qui ont activement fait progresser la
connaissance des brachyoures ces dernières années, pour ne citer que les
principaux avec lesquels elle a cosigné des articles :

Un des premiers collaborateurs fut Jacques Forest avec lequel Danièle a
étudié les crabes Xanthoidea de Polynésie française rapportés par la Mission
Singer-Polignac. Pierre Drach, plus connu pour sa description minutieuse
des phénomènes de mues, publia avec Danièle de nouvelles observations sur
la structure squelettique des brachyoures. Ce thème fut également abordé
en collaboration avec une paléontologiste du MNHN, Sylvie Secrétan. Un
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autre collaborateur fut Tune Sakai, le « monstre sacré » de la carcinologie
japonaise, célèbre pour ses superbes ouvrages sur les crabes du Japon illustrés
d’aquarelles. Danièle a aussi collaboré avec Alain Crosnier, véritable pionnier
de l’étude de la biodiversité marine qui, après avoir récolté par lui-même des
crustacés, à Madagascar et en Afrique occidentale, a été l’instigateur et le
moteur des campagnes MUSORSTOM pendant de longues années.

Bertrand Richer de Forges, infatigable récolteur sur les fonds marins du
Pacifique avec qui une étroite collaboration dura de 1979 à 1998, aussi bien
sur la description taxonomique des crabes de profondeur que sur la morpholo-
gie des spermatozoïdes. Peter Ng, avec qui elle collabore toujours très active-
ment sur plusieurs groupes de crabes et sur des questions de nomenclature.
Thomas Iliffe qui a procuré à Danièle un accès privilégié aux crabes caverni-
coles du Pacifique. Barrie Jamieson, spécialiste mondial de la morphologie et
de l’évolution des spermatozoïdes a été pendant plusieurs années un collabora-
teur efficace et productif. Enrique Macpherson, beaucoup plus connu pour ses
nombreux travaux sur les galathéides, a publié plusieurs articles sur les crabes
avec Danièle. Marcos Tavares qui a tout d’abord été l’élève de Danièle, col-
labore avec elle dans une étude sur la morphologie et évolution des structures
génitales externes des crabes. Peter Davie, fidèle collaborateur de Danièle qui
s’intéresse également beaucoup aux Xanthidae. Colin McLay a travaillé avec
Danièle sur les brachyoures archaïques du groupe des Dromiacea. Christo-
pher Tudge, élève de Barrie Jamieson, qui a été impliqué avec Danièle dans
l’étude évolutive des spermatozoïdes. Michel Segonzac, grand collecteur de
matériel zoologique des sources hydrothermales, qui a cosigné avec Danièle
la description de nouvelles espèces de Bythograeidae. Jean-Marie Bouchard
a réalisé sous la direction de Danièle une thèse de doctorat sur la coaptation
morphologique de l’abdomen des crabes. Pedro (Peter) Castro, inconditionnel
collaborateur des campagnes MUSORSTOM, francophone et francophile, qui
a révisé plusieurs familles importantes de crabes, en partie avec Danièle, et
collabore actuellement avec Danièle et Marcos Tavares pour une étude sur la
morphologie et évolution de structures génitales externes des crabes.

UNE CARRIÈRE DÉJÀ LONGUE ET ENCORE TRÈS PRODUCTIVE

S’appuyant sur sa longue expérience des crabes actuels, Danièle a développé
ces dernières années des travaux très originaux sur les crabes fossiles, avec
des collaborateurs comme Frederick Schram, Barry van Bakel, Pedro Artal
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et beaucoup d’autres, qui rénovent totalement la paléontologie du groupe et
permettent de dater les grandes étapes évolutives.

En 2008, Danièle cosigne avec Peter Ng et Peter Davie une œuvre monu-
mentale, le Systema Brachyurorum, qui est une mise au point de la nomen-
clature pour près de 6800 espèces de brachyoures. Un document devenu
immédiatement incontournable pour quiconque essaye de dresser la syn-
onymie et comprendre le statut d’une espèce ou d’une famille. En 2008 la
Crustacean Society a attribué à Danièle Guinot le « Crustacean Society Award
for Research Excellence » en la citant de la façon suivante : « pour ses efforts
à promouvoir des idées révolutionaires dans la taxonomie et l’évolution des
Brachyoures ». Cette récompense remise par ses pairs est une consécration
pour l’ampleur de ses contributions à la carcinologie.

Si Danièle a toujours été remarquable par son élégance hors du commun,
surtout au sein d’un organisme de recherche, elle l’a été également par sa
persévérance à faire le travail de base, sans lequel les plus belles théories
évolutives manqueraient de fondations. Sa contribution à la connaissance des
crabes est également remarquable quantitativement : pour les brachyoures
actuels et fossiles, elle a nommé 20 taxa supragénériques, 61 nouveaux genres
et 164 nouvelles espèces. En remerciement, la communauté carcinologique,
lui a dédié sept genres et 24 espèces (sans compter celles du présent volume !).

C’est avec un immense plaisir que nous dédions à Danièle ce volume de
résultats scientifiques produits par ses nombreux collègues et amis.

PROFESSOR DANIÈLE GUINOT

Some research scientists have, in the course of their formal careers and
sometimes even beyond, had a great influence on the development of their
respective disciplines. As a result of their contributions of interesting ideas
and their novel approaches in acquiring new knowledge, these scientists have
contributed substantially to future generations. Such is the case of Professor
Danièle Guinot. Working in taxonomy, a discipline incorrectly considered
by many as “old fashioned”, she has helped reawakening interest on the
systematics of brachyuran decapod crustaceans, the crabs. For Recent taxa,
she has led in the discovery and use of new morphological characters, as well
as the utilization of sperm and external reproductive structures. In fossils, she
has pioneered the use of sternal morphology and has contributed substantially
to how we study them. In addition, she has been one of the leaders in linking
fossil and recent fauna in her systematic analyses. She has helped to redefine
the study of the complete evolutionary process in crabs.
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EARLY LIFE AND STUDIES

Born in eastern France, Danièle was very much affected by the difficult
years immediately after World War II. It was this period that forged her
uncommon tenacity and love for hard work. After her studies in zoology
at the Université de Montpellier, she finished her formal education at the
Sorbonne in Paris in 1955, and immediately started studying her favourite
group, the decapod crustaceans. She began working at the Muséum national
d’Histoire naturelle (MNHN) in Paris, her headquarters for the rest of her
career, initially as a research assistant. Her first publication on decapod
crustaceans, in collaboration with Jacques Forest, appeared in 1956 and in
1957 she described her first species, Portunus (Xiphonectes) mariei Guinot,
1957. Working tirelessly in the 1960s and 1970s on crabs, and publishing some
40 papers during this period, Danièle eventually defended her doctoral thesis
at the Université Pierre et Marie Curie, Paris in 1977.

In her long career, Danièle has worked on many interesting aspects of crab
taxonomy, reflecting her diverse interests and remarkable capabilities. A few
are highlighted here.

CRABS FROM EXTREME ENVIRONMENTS

Deep-water crabs

These extreme environments provided Danièle with beautiful examples of
the mechanisms of evolution. Such habitats include the deep-sea, hydrothermal
vents and caves. Discovered in the middle of the 19th century, deep-sea faunas
were known only from the collection of the “great expeditions” that took
place between 1873 and 1952. The study of the crabs from these expeditions
was incomplete and often limited by the small number of known specimens.
Starting in the middle 1970s, new collections were made from the Indo-
West Pacific bathyal zone, in particular those made by the MUSORSTOM
expeditions, and these expanded our knowledge of this harsh environment.
Danièle naturally embarked upon the study of these new collections of
crabs, which included many new taxa. As a result, she published a series of
papers on the Dromiidae, Homolidae, Raninidae, Atelecyclidae, Majidae and
Goneplacidae. One highlight was the discovery of a strange new family, the
Poupiniidae (cf. Guinot, 1991).
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Fauna of deep-sea hydrothermal vents

Shortly after the discovery of deep-sea hydrothermal vents in 1976 by the
“Alvin”, Danièle became interested in the many strange crabs found in this
bizarre habitat. Bythograeids superficially resemble some freshwater crabs
but they live more than 2000 m deep in total darkness in an ecosystem
dependent on chemosynthetic bacteria. These extreme environments are also
small and discontinuous along mid-oceanic ridges, bringing in the question of
their dispersion. Danièle substantially expanded our knowledge of this group,
describing two new genera and five new species (Guinot & Segonzac, 1997;
Guinot et al., 2002; Guinot & Hurtado, 2003).

Cave fauna

Cave taxa resemble deep-sea species in many ways. In collaboration with
French and American biospeleologists, Danièle made important contributions
to the knowledge of the crabs highly modified to live in these dark habitats.
Noteworthy is the description of the bizarre Trogloplax joliveti from caves
in Papua New Guinea, which demanded the creation of a new subfamily,
the Trogloplacinae within the Chasmocarcinidae (Goneplacoidea) (cf. Guinot,
1986).

CRAB BEHAVIOUR

The relationship between behaviour and the crabs’ morphological adapta-
tions is something that always interested Danièle. Her studies of the Gone-
placidae led her to become interested in stridulation and her studies on the
Homolidae to the use of the fifth pair of pereopods in carrying behaviour
and camouflage. One of the first major papers on crab stridulation was by her
(Guinot-Dumortier & Dumortier, 1960). Her studies on carrying behaviour and
adaptations culminated in an important paper reviewing carrying behaviour in
crabs (Guinot et al., 1995).

HISTORY OF SCIENCE

At different times throughout her career, Danièle became interested in the
human utilization of crabs. Fishing techniques were described as well as the
medical use of some species and the representation of crabs in art (e.g., Guinot,
1967).
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PALAEONTOLOGY

Danièle has a strong passion for the study of the evolution of crabs and
as a result, she has written many papers on fossil species as well. This work
has broadened her views on the primitive crabs belonging to the Podotremata.
Collaboration with other workers has been recently expanded as a result of
joint studies with palaeontologists from around the world. One highlight was
in 2001, when she described, with Marcos Tavares, a new family of Cretaceous
Podotremata, the Etyidae, and at the same time proposed a new phylogeny of
the group.

THE REPRODUCTIVE SYSTEM OF CRABS AND THEIR EVOLUTION

In 1977, Danièle, using many of the morphological observations contained
in her thesis, proposed a new classification of brachyurans essentially based
on the relative position of the male genital openings. Three groups are recog-
nized: the podotremes, heterotremes, and thoracotremes. This new system is
the most “radical” since the classification proposed by Balss (1957) was ac-
cepted. Danièle’s classification scheme, which was also supported by the mor-
phology of spermatozoa, is today used by most carcinologists. The testing and
refinement of this classification system has been driving many crab research
efforts around the world, with workers using new taxa, new characters, new
techniques, new analyses, etc. The mark of good science is that it generates
hypotheses that arouse interest and can be tested. From the amount of new
research efforts Danièle’s proposals have generated, her contributions to carci-
nology have been exceptional!

HER FAVOURITE CRABS

Danièle has constantly expressed a love for all crabs, fossil and extant. But
of the many groups she has worked on, perhaps (in the editors’ opinions at
least) two best epitomize her love for these crustaceans.

The Xanthidae sensu lato. — Very early in her career, Danièle launched
herself into the study of this family, which contains a great number of species,
many of which are associated with coral reefs. The study of collections of
Xanthidae from the Comoro Is. was followed by those from the Red Sea and
French Polynesia. Danièle substantially expanded the use of the morphological
diversity of the first male pleopod as a species-level character. The observation
and description of the pleopods and the position of the female openings on
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the sternal plastron lead her to eventually propose a new classification of
the Brachyura; starting with an important series of papers she published on
the “groupements naturels des brachyoures” between 1966 and 1976, and
culminating in her thesis of 1977 and two major synoptic publications in 1978
and 1979.

The Homolidae. — Thanks to the superb MNHN collections gathered by
the MUSORSTOM expeditions, a revision was undertaken by Danièle in col-
laboration with Bertrand Richer de Forges. Practically all specimens collected
during the great expeditions of the 19th and 20th centuries were gathered at the
museum and compared with the new material. After five years of work and
numerous descriptions of new taxa the revision was published in a volume of
the Résultats des Campagnes MUSORSTOM, edited by Alain Crosnier. It is
still considered essential in the study of deep-water crabs and a source of pride
by its authors 15 years after its publication. To this primitive group, Danièle
added the remarkable family Poupiniidae, which inhabits deep trenches.

HER MOST IMPORTANT COLLABORATORS

Danièle’s list of collaborators during her career reads like a who’s who in
modern carcinology. There are too many to cite individually and not all have
published papers with her. We can only cite but a few with whom she has
co-authored research papers.

An early collaborator was Jacques Forest, who studied with Danièle the
xanthoid crabs collected in French Polynesia by the Mission Singer-Polignac.
Pierre Drach, better known because of his detailed description of the moulting
phenomenon, published with Danièle many new observations on the brachyu-
ran skeleton. This subject was equally embarked upon with Sylvie Secrétan,
the MNHN palaeontologist. Another collaborator was Tune Sakai, the highly
respected dean of Japanese carcinology, famous for his outstanding work, il-
lustrated by beautiful watercolours, on the crabs of Japan. Danièle also collab-
orated with Alain Crosnier, a major pioneer of the study of marine biodiversity
who, after making invaluable collections of crustaceans in Madagascar and
West Africa himself, was the organizer and main drive of the MUSORSTOM
expeditions for many years.

Bertrand Richer de Forges, tireless collector of the Pacific seafloor fauna,
was a close collaborator from 1979 to 1998, not only in the taxonomy
of crabs but in the morphology of sperm as well. Peter Ng has always
actively collaborated with Danièle on many groups of crabs as well as in
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many questions of nomenclature and systematics. Thomas Iliffe has provided
Danièle a special access to cavernicolous crabs of the Pacific. Barrie Jamieson,
a specialist on the morphology and evolution of spermatozoa, was for many
years a productive collaborator. Enrique Macpherson, best known for his work
on galatheids, published several articles on brachyuran crabs with Danièle.
Marcos Tavares, one of Danièle’s graduate students, collaborated with her in a
study of the morphology and evolution of the external reproductive structures
of brachyurans. Peter Davie, a faithful collaborator, shares his interest on the
Xanthidae with her. Colin McLay has explored with Danièle the primitive
brachyurans with their studies on the Dromiacea. Christopher Tudge, Barrie
Jamieson’s student, was involved with Danièle in studies on the evolution
of spermatozoa. Michel Segonzac, productive collector of animal specimens
from deep-water hydrothermal vents, co-authored with Danièle the description
of new species of bythograeid crabs. Pedro (Peter) Castro, francophone and
francophile, a frequent collaborator of the MUSORSTOM expeditions, is
currently collaborating with Danièle and Marcos Tavares in a large study of the
morphology and evolution of the external reproductive structure of brachyuran
crabs.

A LONG AND STILL VERY PRODUCTIVE CAREER

Building on her extensive experience on the Recent crabs, Danièle has
written in collaboration with Frederick Schram, Barry van Bakel, Pedro Artal,
and many others, a series of papers on fossil crabs which bring up to date the
palaeontology of the group and helped to date the stages of their evolution.
In 2008, Danièle co-authored with Peter Ng and Peter Davie, a monumental
work, the Systema Brachyurorum, which lists and updates the nomenclature
of nearly 6800 species of extant brachyuran crabs, the first time this has ever
been ventured. This work has immediately developed as an essential reference
for anyone interested in the synonymy and status of a species, as well as any
supra-specific taxon. In 2008, the Crustacean Society awarded Danièle Guinot
the Crustacean Society Award for Research Excellence, citing her “for her
efforts at promoting revolutionary insights into the taxonomy and evolution of
Brachyura”. This award, given to her by her peers, is the ultimate recognition
of her massive contributions to carcinology!

If Danièle has always been noted for her exceptional elegance, particularly
in the setting of a world-famous research institution in the Paris Museum, she
must equally be acknowledged for her tenacity to undertake basic research
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without which the most exciting evolutionary theories would not have any
foundation. Her contributions to her discipline have been nothing short of
remarkable — for the extant Brachyura, she has named 20 extant and fossil
suprageneric taxa, 61 new genera, and 164 new species (see table I). In return,
and in no small acknowledgement of her help and contributions, seven genera
and 24 species (excluding what is done in this volume; see table II) are named
after her! It is, thus, with great pleasure that we dedicate Danièle this volume
of the results of scientific endeavours generated by her numerous colleagues
and friends.

PETER CASTRO

PETER J. F. DAVIE

PETER K. L. NG

BERTRAND RICHER DE FORGES

TABLE I
Taxa named by Danièle Guinot

Suprageneric taxa: 15
Ethusinae Guinot, 1977 (currently Ethusidae)
Heterotremata Guinot, 1977
Platyxanthidae Guinot, 1977
Podotremata Guinot, 1977
Telmessidae Guinot, 1977 (= Cheiragonidae Ortmann, 1893)
Trogloplacinae Guinot, 1986
Pilumnoidinae Guinot & Macpherson, 1987 (currently Pilumnoididae)
Cyrtorhininae Guinot, 1993
Lyreidinae Guinot, 1993
Poupiniidae Guinot, 1993
Etyidae Guinot & Tavares, 2001 (fossil)
Etyoidea Guinot & Tavares, 2001 (fossil)
Hypoconchinae Guinot & Tavares, 2003
Cenomanocarcinidae Guinot, Vega & Van Bakel, 2008 (fossil)
Ibericancridae Artal, Guinot, Van Bakel & Castillo, 2008 (fossil)
Marocarcinidae Guinot, De Angeli & Garassino, 2008 (fossil)
Sphaerodromiinae Guinot & Tavares, 2003
Acanthodromiinae Guinot, 2008
Metadynomeninae Guinot, 2008
Paradynomeninae Guinot, 2008

New genera: 55
Coralliope Guinot, 1967
Edwardsium Guinot, 1967
Gonopanope Guinot, 1967
Microcassiope Guinot, 1967
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TABLE I
(Continued)

Nanocassiope Guinot, 1967
Nanoplax Guinot, 1967
Medaeops Guinot, 1967
Miersiella Guinot, 1967
Monodaeus Guinot, 1967
Paramedaeus Guinot, 1967
Platyactaea Guinot, 1967
Platypodiella Guinot, 1967
Cataleptodius Guinot, 1968
Neoxanthops Guinot, 1968
Paraxanthodes Guinot, 1968
Pseudomedaeus Guinot, 1968
Chacellus Guinot, 1969
Cycloplax Guinot, 1969
Euphrosynoplax Guinot, 1969
Malacoplax Guinot, 1969
Paractaea Guinot, 1969
Platychelonion Crosnier & Guinot, 1969
Robertsella Guinot, 1969
Thalassoplax Guinot, 1969
Trapezioplax Guinot, 1969
Forestia Guinot, 1976
Drachiella Guinot, in Serène & Soh, 1976
Gaillardiellus Guinot, 1976
Novactaea Guinot, 1976
Palaeotrichia Guinot, 1976 (fossil)
Serenius Guinot, 1976
Beuroisia Guinot & Richer de Forges, 1981
Intesius Guinot & Richer de Forges, 1981
Mathildella Guinot & Richer de Forges, 1981
Sotoplax Guinot, 1984
Trogloplax Guinot, 1986
Segonzacia Guinot, 1989
Garthiope Guinot, 1990
Poupinia Guinot, 1993
Umalia Guinot, 1993
Dagnaudus Guinot & Richer de Forges, 1995
Gordonopsis Guinot & Richer de Forges, 1995
Ihlopsis Guinot & Richer de Forges, 1995
Yaldwynopsis Guinot & Richer de Forges, 1995
Feldmannia Guinot & Tavares, 2001 (fossil)
Secretanella Guinot & Tavares, 2001 (fossil)
Allograea Guinot, Hurtado & Vrijenhoek, 2002
Lamarckdromia Guinot & Tavares, 2003
Lewindromia Guinot & Tavares, 2003
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TABLE I
(Continued)

Mclaydromia Guinot & Tavares, 2003
Moreiradromia Guinot & Tavares, 2003
Stebbingdromia Guinot & Tavares, 2003
Hexalaughlia Guinot, 2006
Davusia Guinot, 2007
Hebertides Guinot, De Angeli & Garassino, 2007 (fossil)
Guaplax Naruse, Ng & Guinot, 2008
Sulaplax Naruse, Ng & Guinot, 2008
Actiomera Ng, Guinot & Davie, 2008
Heikeopsis Ng, Guinot & Davie, 2008
Ibericancer Artal, Guinot, Van Bakel & Castillo, 2008 (fossil)
Marocarcinus Guinot, De Angeli & Garassino, 2008 (fossil)

New species: 161
Portunus (Xiphonectes) mariei Guinot, 1957
Hypocolpus perfectus Guinot-Dumortier, 1960
Hypocolpus stenocoelus Guinot-Dumortier, 1960
Leptodius leptodon Forest & Guinot, 1961 [= Leptodius davaoensis Ward, 1941]
Macropipus australis Guinot, 1961
Neoliomera demani Forest & Guinot, 1961
Pilumnus ransoni Forest & Guinot, 1961
Calappa dumortieri Guinot, 1962
Stilbognathus soikai Guinot, 1962
Tylodiplax derijardi Guinot & Crosnier, 1963 [currently in Paratylodiplax]
Menaethiops ninii Guinot, 1964
Phymodius drachi Guinot, 1964 [currently in Cyclodius]
Xanthias cherbonnieri Guinot, 1964
Achaeus calypso Forest & Guinot, 1966 [currently in Calypsachaeus]
Achaeus trifalcatus Forest & Guinot, 1966
Dromia monodi Forest & Guinot, 1966 [currently in Sternodromia]
Eurynome parvirostris Forest & Guinot, 1966
Pisa calva Forest & Guinot, 1966
Medaeops edwardsi Guinot, 1967
Neoxanthops rotundus Guinot, 1968
Chacellus filiformis Guinot, 1969
Cycloplax pinnotheroides Guinot, 1969
Demania intermedia Guinot, 1969
Euphrosynoplax clausa Guinot, 1969
Nanoplax garthi Guinot, 1969 [= Pseudorhombila xanthiformis Garth, 1940, as replacement

name]
Paractaea excentrica Guinot, 1969
Paractaea monodi Guinot, 1969
Paractaea rebieri Guinot, 1969
Paractaea secundarathbunae Guinot, 1969
Platychelonion planissimum Crosnier & Guinot, 1969
Robertsella mystica Guinot, 1969
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TABLE I
(Continued)

Speocarcinus lobatus Guinot, 1969
Speocarcinus spinicarpus Guinot, 1969
Thalassoplax angusta Guinot, 1969
Trachycarcinus elegans Guinot & Sakai, 1970 [currently in Trichopeltarion]
Euxanthus ruali Guinot, 1971
Liagore erythematica Guinot, 1971
Actaea catalai Guinot, 1976
Actaea granulata var. laevis A. Milne-Edwards, in Guinot, 1976 [= Actaea calculosa

(H. Milne Edwards, 1834)]
Actaea jacquelinae Guinot, 1976
Actaea semblatae Guinot, 1976
Actaeodes mutatus Guinot, 1976
Banareia balssi Guinot, 1976
Banareia serenei Guinot, 1976
Novactaea bella Guinot, 1976
Paractaea rufopunctata africana Guinot, 1976
Paractaea rufopunctata plumosa Guinot, in Sakai, 1976
Demania japonica Guinot, 1977
Demania squamosa Guinot, 1977 [= Demania reynaudii (H. Milne Edwards, 1834)]
Lophozozymus evestigatus Guinot, 1977
Lophozozymus guezei Guinot, 1977
Beuroisia duhameli Guinot & Richer de Forges, 1981
Beuroisia manquenei Guinot & Richer de Forges, 1981
Carcinoplax crosnieri Guinot & Richer de Forges, 1981 [currently in Thyraplax]
Carcinoplax eurysternum Guinot & Richer de Forges, 1981 [= Carcinoplax ischurodous

(Stebbing, 1923)]
Carcinoplax microphthalmus Guinot & Richer de Forges, 1981 [currently in Rhadinoplax]
Demania garthi Guinot & Richer de Forges, 1981
Demania serenei Guinot & Richer de Forges, 1981
Domecia africana Guinot, in Manning & Holthuis, 1981
Homologenus broussei Guinot & Richer de Forges, 1981
Homolomannia occlusa Guinot & Richer de Forges, 1981
Hypsophrys inflata Guinot & Richer de Forges, 1981 [currently in Lamoha]
Hypsophrys personata Guinot & Richer de Forges, 1981 [currently in Lamoha]
Intesius pilosus Guinot & Richer de Forges, 1981
Latreillopsis gracilipes Guinot & Richer de Forges, 1981
Lophozozymus bertonciniae Guinot & Richer de Forges, 1981
Mathildella maxima Guinot & Richer de Forges, 1981
Progeryon mararae Guinot & Richer de Forges, 1981
Progeryon vaubani Guinot & Richer de Forges, 1981
Cyrtomaia ericina Guinot & Richer de Forges, 1982
Cyrtomaia gaillardi Guinot & Richer de Forges, 1982
Cyrtomaia granulosa Guinot & Richer de Forges, 1982
Cyrtomaia ihlei Guinot & Richer de Forges, 1982
Pleistacantha exophthalmus Guinot & Richer de Forges, 1982
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TABLE I
(Continued)

Sotoplax robertsi Guinot, 1984
Cyrtomaia guillei Guinot, 1985
Parapanope singaporensis Ng & Guinot, in Guinot, 1985 [= Parapanope euagora De Man,

1895]
Parapanope serenei Guinot & Ng, in Guinot, 1985
Parapanope siamensis Guinot, 1985
Platypilumnus inermis Guinot, 1985
Psopheticus vocans Guinot, 1985
Sphenocarcinus difficilis Guinot & Richer de Forges, 1985 [currently in Nasutocarcinus]
Sphenocarcinus pinocchio Guinot & Richer de Forges, 1985 [currently in Nasutocarcinus]
Platymaia rebierei Guinot & Richer de Forges, 1986
Sphenocarcinus bipartitum Guinot & Richer de Forges, 1986 [currently in Oxypleurodon]
Sphenocarcinus mammatum Guinot & Richer de Forges, 1986 [currently in Oxypleurodon]
Sphenocarcinus orbiculatum Guinot & Richer de Forges, 1986 [currently in Oxypleurodon]
Sphenocarcinus stuckiae Guinot & Richer de Forges, 1986 [currently in Oxypleurodon]
Trachycarcinus crosnieri Guinot, 1986 [currently in Trichopeltarion]
Trogloplax joliveti Guinot, 1986
Pilumnoides coelhoi Guinot & Macpherson, 1987
Pilumnoides inglei Guinot & Macpherson, 1987
Pilumnoides monodi Guinot & Macpherson, 1987
Pilumnoides rubus Guinot & Macpherson, 1987
Sendleria genuitei Guinot, 1987
Cyrtomaia cornuta Richer de Forges & Guinot, 1988
Cyrtomaia coriolisi Richer de Forges & Guinot, 1988
Cyrtomaia furici Richer de Forges & Guinot, 1988
Monodaeus cristulatus Guinot & Macpherson, 1988
Monodaeus arnaudi Guinot & Macpherson, 1988
Carcinoplax monodi Guinot, 1989
Carcinoplax nana Guinot, 1989
Carcinoplax polita Guinot, 1989 [= Carcinoplax specularis Rathbun, 1914]
Trachycarcinus delli Guinot, 1989 [currently in Trichopeltarion]
Trachycarcinus foresti Guinot, 1989 [currently in Trichopeltarion]
Trachycarcinus moosai Guinot, 1989 [currently in Trichopeltarion]
Austinograea alayseae Guinot, 1990
Cyrtomaia griffini Richer de Forges & Guinot, 1990
Garthiope anchialina Guinot & Iliffe, 1991
Homolodromia kai Guinot, 1993
Poupinia hirsuta Guinot, 1993
Psopheticus crosnieri Guinot, 1990
Psopheticus insolitus Guinot, 1990 [= Psopheticus stridulans Wood-Mason, 1892]
Psopheticus musicus Guinot, 1990
Psopheticus vocans Guinot, 1985
Sesarmoides ultrapes Ng, Guinot & Iliffe, 1994 [currently in Karstarma]
Dicranodromia alphonsei Martin & Guinot, in Guinot, 1995
Dicranodromia chacei Guinot, 1995



18 CRM 011 – Castro et al. (eds.), BRACHYURA: A HOMAGE TO DANIÈLE GUINOT

TABLE I
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Dicranodromia crosnieri Guinot, 1995
Dicranodromia foersteri Guinot, 1993
Dicranodromia karubar Guinot, 1993
Dicranodromia martini Guinot, 1995
Dicranodromia nagaii Guinot, 1995
Dicranodromia pequegnati Guinot, 1995
Dicranodromia simplicia Guinot & Martin, in Guinot, 1995
Dicranodromia spinulata Guinot, 1995
Homola coriolisi Guinot & Richer de Forges, 1995
Homola eldredgei Guinot & Richer de Forges, 1995
Homola minima Guinot & Richer de Forges, 1995
Homola ranunculus Guinot & Richer de Forges, 1995
Homolochunia gadaletae Guinot & Richer de Forges, 1995
Homologenus boucheti Guinot & Richer de Forges, 1995
Homologenus levii Guinot & Richer de Forges, 1995
Homologenus wallis Guinot & Richer de Forges, 1995
Hypsophrys futuna Guinot & Richer de Forges, 1995 [= Lamoha longirostris (Chen, 1986)]
Ihlopsis tirardi Guinot & Richer de Forges, 1995
Latreillopsis antennata Guinot & Richer de Forges, 1995
Latreillopsis cornuta Guinot & Richer de Forges, 1995
Latreillopsis daviei Guinot & Richer de Forges, 1995
Moloha alisae Guinot & Richer de Forges, 1995
Moloha grandperrini Guinot & Richer de Forges, 1995
Paromola bathyalis Guinot & Richer de Forges, 1995
Paromola crosnieri Guinot & Richer de Forges, 1995
Australocarcinus kanaka Davie & Guinot, 1996
Australocarcinus palauensis Davie & Guinot, 1996
Neopilumnoplax gervaini Tavares & Guinot, 1996
Orcovita angulata Ng, Guinot & Iliffe, 1996
Orcovita fictilia Ng, Guinot & Iliffe, 1996
Orcovita gracilipes Ng, Guinot & Iliffe, 1996
Orcovita mollitia Ng, Guinot & Iliffe, 1996
Bythograea laubieri Guinot & Segonzac, 1997
Geelvinkia darnei Ng & Guinot, 1997
Progeryon mus Ng & Guinot, 1999
Discoplax gracilipes Ng & Guinot, 2001
Allograea tomentosa Guinot, Hurtado & Vrijenhoek, 2002
Bythograea galapagensis Guinot & Hurtado, 2003
Bythograea vrijenhoeki Guinot & Hurtado, 2003
Mclaydromia colini Guinot & Tavares, 2003
Goneplax clevai Guinot & Castro, 2007
Hebertides jurassica Guinot, De Angeli & Garassino, 2007 (fossil)
Guaplax denticulata Naruse, Ng & Guinot, 2008
Ibericancer sanchoi Artal, Guinot, Van Bakel & Castillo, 2008 (fossil)
Marocarcinus pasinii Guinot, De Angeli & Garassino, 2008 (fossil)
Sulaplax ensifer Naruse, Ng & Guinot, 2008
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TABLE II
Taxa named after Danièle Guinot

Suprageneric taxa: 2
Guinotini Pretzmann, 1971 [= Pseudothelphusinae Ortmann, 1893]
Danielini Števčić, 2005 [= Pilumninae Samouelle, 1819]

Genera: 7
Guinotia Pretzmann, 1965
Eudaniela Pretzmann, 1971
Guinotellus Serène, 1971
Danielum Vázquez-Bader & Gracia, 1995
Danielea Ng & Clark, 2003
Guinotosia Beshin, Busulini, De Angeli & Tessier, 2007 (fossil)
Guinotinia Richer de Forges & Ng, 2009
[+ 4 new genera in this volume]

Species: 24
Portunus (Xiphonectes) guinotae Stephenson & Rees, 1961
Percnon guinotae Crosnier, 1965
Pilumnus guinotae Takeda & Miyake, 1968
Carpoporus guinotae Zarenkov, 1971 [currently Hepatoporus]
Guinotellus melvillensis Serène, 1971
Monodaeus guinotae Forest, 1976
Progeryon guinotae Crosnier, 1976
Hypocolpus guinotae Vannini, 1982
Pseudorhombila guinotae Hernandez-Aguilera, 1982
Parapilumnus guinotae Deb, 1987 [currently Latopilumnus]
Cyrtomaia danielae Zarenkov, 1990
Drachiella guinotae Morris & Collins, 1991 (fossil)
Actumnus guinotae Karasawa & Inoue, 1992 (fossil)
Afropinnotheres guinotae Manning, 1993
Euryozius danielae Davie, 1993
Ranilia guinotae Melo & Campos, 1994
Alarconia guinotae Coelho, 1996
Arcotheres guinotae Campos, 2001
Nursia guinotae Komatsu & Takeda, 2001
Loxorhynchus guinotae Hendrickx & Cervantes, 2003
Dicranodromia danielae Ng & McLay, 2005
Umalia guinotae De Angeli & Beschin, 2007 (fossil)
Yaldwynopsis guinotae Richer de Forges & Ng, 2007
Xanthosia danielae Collins & Breton, 2009
[+ 20 new species in this volume]
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